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- Gadejuristen 

- Værestedet Lyrskovsgade 

- KFUK-kontaktstedet – ingen mailadresse 

- KK-varmestue /  Istedgade 100 

- M ariat jenesten 

- Reden 

- M ændenes Hjem 

- Café D og Sundhedsrummet 

- Pigegruppen 

- Naapifiq – kofoeds skole 

- Brobyggerne 

- Sundhedsteam 

- Projekt  Udenfor 

 

Foreninger 

- Brugerforeningen 

- Foreningen for narkoløsninger 

- Foreningen Dugnad 

 

Beboere 

- fra Dugnads følgegruppe 

- fra de indledende møder 

 

Inst itut ioner og erhverv 

- Vesterbro Handelsforening 

- guldsmeden 

- DGI-byen 

- M usikskolen 

- Teaterbut ikken 

- PH-caféen 

- Rysensteens Gymnasium 

- DSB + diverse fra følgegruppen Dugnad 

 

Kommunale – parter 

- Beskæft igelses- og Integrat ionsforvaltningen 

- TM F – renhold 

- TM F – bydesign 

- KFF – Kejd – Kødbyen 

- Vesterbro lokaludvalg 

 

Øvrige 

- Udsatterådet 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



  3

 

 

 

 

 

Lisbet  Holm 

1) Side 3: "De to målsætninger skal forfølges af alle aktører med forskellige 

midler" . 

Jeg kunne godt tænke mig en uddybning af hvordan man får koordineret  de 

involverede instanser.  

2) Handleplan side 4 

I handleplanen fokuseres der (naturligvis) på narkomaner og prost ituerede. 

Kunne man ikke samtidigt  medtage i planen hvordan man vil styrke de 

resursegrupper, der er i området? Hidt il har strækningen Gasværksvej-

Enghavevej groft  skitseret  været børne-/ cafe-/ forretningszone, og 

Gasværksvej-Hovedbanen narko-/  prost itut ionszone. Er det ikke også en del 

af løsningen omkring den åbne stofscene at  tænke i legepladser, 

fordelagt ige vilkår for små erhvervsdrivende mv.? Det undrer mig, at  man 

ikke har medtaget dén vinkel på problemat ikken.  

 

Keld Anthony 

Det er på høje t id, at  vi prøver at  hjælpe narkomanerne med et  fixerum. Det 

er ydmygende for alle at  se dem fixe i kælderhalse og på fortove. 

Næsten alle vil dog ikke være nabo t il et  fixerum. 

Det bedste sted er efter min mening Halmtorvet 17. Her vil det  ikke genere 

ret  mange mennesker. 

 

Steen Egebjerg 

Høringsudkastet  beskriver efter min mening og mine erfaringer og 

oplevelser som beboer i området Halmtorvet, meget præcist  

problemst illingerne.  

Samtidigt  anføres et  sæt rigt igt  fornuft ige t iltag for at  forbedre situat ionen, 

både for misbrugerne, de prost ituerede og beboerne. 

Det er vanskelige bet ingelser, som man skal forholde sig t il, og de synes ikke 

at  blive mindre. 

I de forløbne 5 år oplever jeg at  misbrugere og prost ituerede "fylder" mere i 

gadebilledet, og hvis der er en selvforstærkende virkning i den høje 

koncentrat ion i området, så er det  klart  at  noget må gøres for at  undgå at  

problemerne yderligere spidser t il. 
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Væresteder med behandlingst ilbud og hjælp for narkomaner og 

prost ituerede må som anført  være helt  centralt , herunder bevarelse af de 

nuværende, men netop også den spredning "udtynding" som der lægges 

meget vægt på i udkastet . 

Den selvforstærkende og destrukt ive effekt  "krigszonen" på det  indre 

Istedgade og t ilstødende område har, må kunne "udtyndes" ved en 

spredning af behandlingst ilbud og væresteder, og dermed i sig selv 

reducere t ilt rækning af nye stofmisbrugere. 

Polit iets og værestedernes indsats har jeg som beboer i området stor 

respekt for, der gøres rigt igt  meget. M en det er tydeligvis som anført  i 

udkastet  med åbne grænser og t ilst rømning fra bl.a. Østeuropa og Afrika 

ikke t ilst rækkeligt , og kræver måske eftersyn af både lovgivning og 

bevillinger, samt generelt  øget fokus? 

Er der det  nødvendige polit iske mod t il at  gennemføre de meget fornuft ige 

forslag i udkastet , herunder naturligvis bevilling af de nødvendige midler?  

I den sidste ende koster forebyggelse som regel mindre end behandling. 

Både menneskeligt  og samfundsøkonomisk. 
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Vesterbro Lokaludvalg 

 

Vesterbro Lokaludvalg har behandlet  socialudvalgets ” En samlet plan for 

Vesterbro” , og finder som udgangspunkt, at  der er mange gode overvejelser 

i planen. 

 

Det er, så vidt  vi har bemærket, første gang, at  Københavns Kommune så 

utvetydigt  og tydeligt  har fremlagt en plan, hvis erklærede mål er 

” skadesredukt ion” , såvel for udsatte grupper som for beboere på 

Vesterbro. Det er et  stort  fremskridt . 

 

Planen forholder sig t il en broget virkelighed, som ofte har givet  sig udslag i 

heft ige, lokale debatter – og det gør den på en konstrukt iv og realistisk 

måde. 

 

Vi opfat ter planen som et strategisk papir - t il polit isk drøftelse og 

vedtagelse, som på det socialfaglige og pædagogiske, professionelle må 

suppleres af Københavns Kommunes øvrige planer for hjemløse og 

behandling af stofbrugere. 

 

Nogle af de planlagte init iativer kræver ændret lovgrundlag og finansiering. 

Det gælder især ” stofindtagelsesrum”  og ” t ransit rum” . 

Derfor savner Vesterbro Lokaludvalg også nogle interims-overvejelser om, 

hvad KK vil gøre i den mellemliggende periode, indt il der foreligger et  nyt  

lovgrundlag. 

 

Vesterbro Lokaludvalg finder det i øvrigt  vigt igt , at  Københavns Kommune 

allerede nu forbereder sig og har et  færdigt  projekt  for såvel 

” stofindtagelsesrum”   som ” transit rum”  liggende klart  – med en afklaring af 

finansiering og placering, så init iat iverne iværksættes, så snart  

lovgrundlaget foreligger. Vi har allerede ventet  længe nok. 

 

Blandt detaljerne har vi noteret  os en overvejelse (side 13) om, evt  ikke at  

involvere brugerne i renholdelsen, selvom der er gode erfaringer med det. 

VLU mener, at  det  er vigt igt , at  fremtidig renholdelse baseres på disse gode 

erfaringer – uden at  der af den grund skal ske en opgaveglidning, som det i 

øjeblikket er t ilfældet. 

 

En anden detalje er at  det på den ene side skrives (side 3), at  ” lov og orden 

gør det ikke alene”  – samtidig skrives det (side 14), at  polit iet  skal reagere 

mere systemat isk på klager, så den åbenlyse prost itut ion ” føjer sig væk fra 

de steder, hvor de generer omgivelserne.”  – og vi spørger os selv, hvordan 

det hænger sammen med erfaringerne fra 90erne om, at  stressning ikke 

løser noget. 
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I Vesterbro Lokaludvalg har vi også en mere principiel overvejelse, som ikke 

er afspejlet  i planen: Når det beskrives, hvad der kan/ skal iværksættes i 

forhold t il især gadeprost itut ionen, så har vi bemærket, at  der ikke står 

noget om at påvirke efterspørgslen. 

 

Vesterbro Lokaludvalg støt ter 8.-marts init iat ivets demonstrat ion mod 

sexkøb ” forbyd sexkøb nu”  – både økonomisk, ved deltagelse og i taler. 

Et  forbud mod sexkøb vil først  og fremmest ændre holdninger, men det vil 

også give endnu et  redskab i den koordinerede indsats på Vesterbro. 

Det vil påvirke den åbenlyse gadeprost itut ion, og det vil indebære, at  det 

ikke længere er så at t rakt ivt  at  importere – eller t rafficke – kvinder t il 

København, som det er nu. 

Det kræver et  ændret lovgrundlag – men det er der også andre af planens 

init iat iver, der gør, og Københavns Kommune har jo allerede et  kodeks, når 

det gælder køb af sex. 

Koordinat ion og samarbejde er vigt igt . Det er en vigt ig målsætning i planen, 

- og måske er det nok nemmest mellem offent lige forvaltninger og med de 

inst itut ioner, som støt tes af kommunen. Sommer-koordinatoren har vist  sit  

værd. 

Sværere kan det måske være for de private init iat iver, som arbejder på 

egne præmisser og egne målsætninger; men vi håber, at  kommunens 

bestræbelser for at  fastholde den gode dialog og koordinere indsatsen 

alligevel vil lykkes. VLU deltager som hidt il gerne som dialogpartner. 
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Udsat terådet  i København 

 

Udsat terådet  takker for t ilsendte høringsudgave af Vesterbroplanen 

samt  invitat ion t il dialogmødet . 

 

Det  er Udsat terådets vurdering, at  Vesterbroplanen indeholder en 

række gode forslag t il at  forbedre forholdene på Vesterbro.  

 

Brugerne er imidlert id ikke indtænkt  t ilst rækkeligt  i planen og det  

fremstår som om brugerne ikke indt il videre har været  inddraget  i 

t ilblivelsen af planen. I Vesterbroplanen redegøres der for, at  

forvaltningen har været  i dialog med en række aktører, men socialt  

udsat te, stofmisbrugere, hjemløse, prost ituerede er ikke nævnt . Hvis 

forvaltningen ikke har hørt  målgruppen, må Udsat terådet  opfat te det  

som en fejlvurdering eller forglemmelse og hvis brugerne er blevet  

hørt , mangler det  at  indarbejdes i teksten. Inddragelse af brugerne vil 

kvalificere indsatserne i relat ion t il målsætningen om, at  mindske 

gener for de udsat te. 

 

Det  er posit ivt , at  der afholdes en temadag med henblik på at  

kvalificere de brugerret tede akt iviteter. Det  er dog ærgerligt , at  

brugerinddragelsen først  sker efter planen er vedtaget . 

 

Det  generelle indt ryk er, at  forvaltningen med Vesterbroplanen har 

stort  fokus på at  ” jagte”  de udsat te på Vesterbro i stedet  for at  

fokusere på deres udsathed og forebyggelse.  
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Fonden Projekt  Udenfor 

 

Tak for opfordringen t il at  bidrage t il Vesterbroplanen. Her følger 

vores kommentarer jf. opdraget  i mail af 1/ 3 2011 fra 

udviklingskonsulent  Thomas Lund. 

 

Baggrund  

Fonden projekt  UDENFOR har sit  primære virke andre steder i 

Købehavn end direkte på Vesterbro. Vores kendskab t il området  er 

derfor ikke baseret  på dagligt  arbejde i det  område planen omfat ter. 

Vi har dog kendskab t il en del af de hjemløse, som færdes i området  

og kender naturligvis også t il områdets udfordringer med forskellige 

problemat ikker. Vi har et  indgående kendskab t il både de danske og 

udenlandske hjemløse, som opholder sig i København. 

 

Kommentarer 

Der er i oplægget  rigt ig mange sproglige eksempler på beskrivelse af 

de udsat te og deres problemer, som er stærkt  krænkende og 

uanstændige. 

Planen er præget  af opsplitning – overordnet  set  er det  nogle 

bestemte borgere, de udsat te (hjemløse, misbrugere, prost ituerede) 

som skaber problemer for en bydel - M an jagter (endnu en gang) de 

udsat te og ikke deres udsathed.  

Hvad med kunderne – hvordan vil man ændre holdningerne hos dem, 

som ved deres køb er med t il at  opretholde et  uværdigt  liv for 

udsat te? 

De virker som om planen sæt ter sig mellem to stole. M an vil både 

have fokus på st reng opretholdelse af lov og orden og på hjælp og 

skadesredukt ion. Her er ikke tale om forebyggelse af sexkøb og 

stofsalg men om forflyt telse af fænomenerne (udnyt telsen) t il steder 

(’bagsider’), hvor de almindelige beboere ikke kan se, hvad der 

foregår. 

M an tænker ikke kreat ivt  om 

opbrydning/ decent ralisering/ forskønnelse af det  massive udbud af 

hjælpemuligheder, som er på Vesterbro. 

 

M an tænker ikke kreat ivt  om placering og udforskning af 

mulighederne for indretning af skæve boliger i København. 

 

Vi efterlyser et  fixerum, som giver mulighed for vejledning og 

omkring det  reelle stofindtag og mulighed for skadesredukt ion set  ud 
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fra set  fagligt  synspunkt  ikke et  moralsk – der er for længst  leveret  

veldokumenterede erfaringer fra udlandet .  

 

Vi efterlyser en forstærket  indsats mod narkobagmænd og 

kvindehandel-mafiaen og vil foreslå, at  de akt ive Vesterbro-borgere i 

samarbejde med de sociale myndigheder etablerer ’nabo’hjælp’, der 

har t il formål at  beskyt te misbrugende, psykisk syge, hjemløse og 

prost ituerede ’naboer’ mod udnyt telse og overgreb. 

 

I forhold t il hjemsendelse af udenlandske borgere, som er hjemløse, 

er det  vores erfaring at  hjemsendelse forstået  som simpel t ransport  

ud af landet  ikke løser nogen problemer. Der er nødt  t il at  være en 

social vinkel på karakteren af hjemsendelserne. Det  er nødvendigt  at  

have noget  eller nogen at  sende folk med sociale problemer hjem t il. 

Fonden projekt  UDENFOR har allerede foreslået  Københavns 

Kommune at  vi leverer en udredning af området  herunder kommer 

med forslag t il hvordan gruppen kan rådgives. 

 

I forhold t il områder/ indikatorer for målbare forbedringer savner vi 

brugernes input  t il planen og i forhold t il måling af resultat er måling 

af brugernes oplevelse af mulighed for at  få hjælp/ skadesredukt ion.  

I forhold t il ønskelige resultater er det  vel ikke et  mål at  gaderne skal 

være tomme – men at  de borgere og gæster som opholder sig i 

bydelen har det  godt  og respekterer hinanden. 

 København, d. 29. april 2011 
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Jens Nielsen m.fl. (1) 

 

Undertegnede gør herved indsigelse mod "En samlet plan for Vesterbro - 

De åbenlyse sociale problemer og måder at  håndtere dem på" mht. 

placering af Sundhedsrummet og Café D. 

Da placeringen af Sundhedsrummet og den t ilhørende café var t il offent lig 

høring, var der markante protester mod at  placere de to inst itut ioner på 

den nuværende lokalisering. 

Et flertal i Borgerrepræsentat ionen valgte at  t ilsidesætte protesterne og 

beslut tede sig for den nuværende placering (Halmtorvet 9D). 

Efter at  Sundhedsrummet og Café Dugnad (senere Café D) er åbnet, er der i 

omgivelserne t il de to inst itut ioner, kommet en meget betydelig st igning i 

handlen med og i indtagelsen(fix) af hårde stoffer, samt væsent ligt  mere 

uro og flere konflikter blandt stofmisbrugere og pushere. 

Forværringen af stofmiljøet i omgivelserne t il Sundhedsrummet og Café D, 

er en belastning for omkringliggende inst itut ioner, erhverv og 

beboelsesejendomme. 

På baggrund af de hidt idige erfaringer, finder vi det  uacceptabelt , at  de to 

inst itut ioner skal være på den nuværende placering. 

Undertegnede protesterer derfor mod, at  der i "En samlet plan for 

Vesterbro" er forudsat ,, at  Sundhedsrummet og Café D fremover skal være 

placeret  på den nuværende lokalisering. 

Vi foreslår istedet, at  Sundhedsrummet og Café D flyt tes t il en placering 

med større afstand t il inst itut ioner for børn og unge samt t il beboelse (en 

mulighed kunne være Halmtorvet 17). Såfremt det ikke er muligt  for 

Københavns Kommune at  finde en anden placering, foreslåes det,, at  

inst itut ionerne ophører. 

Vi finder ikke, at  en evt . placering af et  stofindtagelsesrum på Vesterbro i 

t ilst rækkeligt  omfang vil kunne afhjælpe problemerne. 

I øvrigt  ønsker vi ikke et  stofindtagelsesrum placeret  i Sundhedsrummet 

eller i Café D med de to inst itut ioners nuværende placering. 

M ed venlig hilsen 

Jens Nielsen 

Beboer og nabo 

M edlem af nærmiljøgruppen for Sundhedsrummet 

Git te Ballesheim 

Leder af Teaterbut ikken 

M edlem af nærmiljøgruppen for Sundhedsrummet 
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Jens Ingevall 

Fællesinit iat ivet 

Beboer i Lille Colbjørnsensgade-karréerne 

M edlem af nærmiljøgruppen for Sundhedsrummet 

Nick Thye 

Beboer og nabo 

M edlem af nærmiljøgruppen for Sundhedsrummet 

Tine M eldgaard 

Beboer og nabo 

M edlem af nærmiljøgruppen for Sundhedsrummet 

 

Jens Nielsen m.fl. (2) 

I forlængelse af vores fremsendte indsigelse mod "En samlet plan for 

Vesterbro - De åbenlyse sociale problemer og måder at  håndtere dem på" , 

fremsætter undertegnede herved yderligere flg. kommentarer: 

Som nævnt protesterer vi mod, at  der i "En samlet plan for Vesterbro"  er 

forudsat, at  Sundhedsrummet og Café D fortsat  skal være på den 

nuværende placering. 

Vi vil her pege på flg. steder, som muligheder for placering af de to 

inst itut ioner: 

1. Halmtorvet 17 (den t idligere Fragtmandshal). 

Her er der ca. 3000 kvadratmeter. M an kan her indret te de to inst itut ioner i 

f.eks pavillioner. Herudover kan man have et  stort  og rummeligt  rårum, 

beregnet t il det  udeophold, der i dag er omkring Sundhedsrummet og Café 

D, således at  meget af den handel med og indtagelse af hårde stoffer som 

foregår udendørs omkring de to inst itut ioner, kommer under tag og væk fra 

det offent lige rum. 

Halmtorvet 17 ligger samtidigt  skråt  overfor Polit istat ion City. 

2. De tomme værkstedsbygninger i Ingerslevsgade mellem Aldi og 

Skelbækgade. 

Der er ingen beboelsesejendomme på den anden side af Ingeslevsgade, 

hvor jernbaneterrænet begynder. Indgangen skal i givet  fald være et  stykke 

fra Skelbækgade. 

3. Halmtorvet 13 D (Råhuset). 

Denne bygning ligger lige overfor Polit istat ion City. Bygningen er på ca. 500 

kvadratmeter og skulle kunne rumme de to inst itut ioner. Det foreslåes, at  

der kun er indgang fra Staldgade samt at  der gives mulighed for udeopholde 

ved at  inddrage noget af Onkel Dannys plads, som afskærmes mod den 

resterende del af pladsen. 

Det foreslåes at  der findes en anden bygning t il Råhuset. 
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4. Det gamle Hovedpostkontor ved krydset mellem Tietgensgade og 

Bernstorffsgade. 

Langt hovedparten af de stofmisbrugere, der færdes på Indre Vesterbro 

kommer udefra, herunder fra steder udenfor Københavns kommune. 

En del af dem benytter offent lige t ransportmidler og her ligger det gamle 

Hovedpostkontor tæt på Hovedbanegårdens s-tog og busforbindelser. 

5. Bernstorffsgade 15, Den Sociale Døgnvagt. 

Det foreslåes at  Døgnvagten flyt tes t il en anden lokalitet  i kommunen. 

Døgnvagten er ret tet  t il alle kommunens borgere og ikke specifikt  t il 

Vesterbro-borgere. 

Ligesom det gamle Hovedpostkontoret  ligger Bernstorffsgade 15 tæt på 

Hovedbbanegården. 

6. Bernstorffsgade 17. 

I denne bygning ligger dele af Socialforvaltningen. Her vil der ligeledes 

kunne indret tes et  et  sundhedsrum og café. Bygningen ligger ligesom de to 

førnævnte forslag, relat ivt  tæt på Hovedbanegården. 

Det fremgår af "En samlet plan for Vesterbro", at  "Sundhedsrum og Café D 

(indt il 1.1.2011 Café Dugnad) har vist  deres beret t igelse ved at  t række 

stofmisbrugerne væk fra gaden....." . Dette er imidlert id ikke korrekt . Der er 

således langt flere stofmisbrugere og pushere i Kvægtorvsgade med 

medfølgende uro og konflikter end før de to inst itut ioner blev etableret . 

Lige sådan er der langt flere stofmisbrugere og pushere end t idligere på 

parkeringspladsen foran Øksnehallen (udfor Café D og Sundhedsrummet) 

end før de to inst itut ioner åbnede. Der foregår her en omfattende handel 

med og indtagelse af hårde stoffer. Generelt  er der mere handel med og 

indtagelse af hårde stoffer i flere dele af Den Brune Kødby end t idligere. 

M ed venlig hilsen 

Jens Nielsen 

Beboer og nabo 

M edlem af nærmiljøgruppen for Sundhedsrummet 

Jens Ingevall 

Fællesinit iat ivet 

Beboer i Lille Colbjørnsensgade-karréerne 

M edlem af nærmiljøgruppen for Sundhedsrummet 

Tine M eldgaard 

Beboer og Nabo 

M edlem af nærmiljøgruppen for Sundhedsrummet 

Nick Thye 

Beboer og nabo 

M edlem af nærmiljøgruppen for Sundhedsrummet 
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Sundhedsrum og Café D. 

 

Sundhedsrummet og Café D (t idligere Café Dugnad) f inder det  

overordent ligt  posit ivt , at  Københavns Kommune udarbejder en samlet  

plan for indsatsen på Vesterbro med formål om at  mindske generne for 

de udsat te og for lokalområdet . Sundhedsrummet og Café D takker for 

muligheden for at  blive hørt  i forbindelse med udviklingen af 

Vesterbroplanen.  

Af udkastet  t il planen fremgår det , at  Sundhedsrummet og Café D har 

vist  sin beret t igelse ved at  trække borgerne, som bruger stoffer, væk fra 

gaden og ind i andre rammer. Sundhedsrummet og Café D´s har et  stort  

ønske om at  fortsætte med varetagelsen af denne opgave fremover, 

ligesom vi ser meget posit ivt  på tanken om at  blive tænkt  med ved 

udformningen af et  stofindtagelsesrum. Det te kræver dog en drøftelse 

om ændring eller udvikling af Sundhedsrummets og Café D´s nuværende 

fysiske rammer. Denne drøftelse deltager vi meget  gerne i.  

Sundhedsrummet og Café D betragter beboere, inst itut ioner og 

erhvervsdrivende på Indre Vesterbro som havende et  stort  potent iale i 

forhold t il udviklingen af løsninger, som forbedrer forholdene for alle, 

der har deres gang på Vesterbro. Det  er oplagt  at  tænke i nye måder, 

hvor beboere og øvrige lokale aktører deltager i løsningen af bydelens 

udfordringer. Det te kan fx ske:  

 i form af konkrete dialogskabende aktiviteter og arrangementer (fx 
øremærkede midler t il kulturelle og sociale arrangementer der både har 

en beboerinddragende og en social profil)  

 ved at styrke incitamenterne til at gå ind i det  (frivillige) sociale 

arbejde for beboere, erhvervsdrivende og inst itut ioner  

 ved at udvikle beskæft igelsesakt iviteter for udsat te hos lokale 

erhvervsdrivende, inst itut ioner, beboerforeninger osv.  

 

M ulighederne er mange, og der er stort  behov for videreudvikling af 

det te område.  

Koordinering og samarbejde er afgørende for en vellykket  indsats. 

Sundhedsrummet og Café D oplever i dag, at  der er mange involverede 

aktører i indsatsen for at  forbedre forholdene på Vesterbro. Der foregår 

dagligt  et  stort prakt isk – både mere formelt  og mere uformelt  – 

koordinerende samarbejde. Som led i den udvikling af koordineringen og 

samarbejdet  som Vesterbroplanen lægger op t il, mener 

Sundhedsrummet og Café D, at  det  vil være  

hensigtsmæssigt at  få kort lagt  aktørerne og indsatsen og med det  som 

udgangspunkt  fået  taget  samlet  st illing t il, hvilke koordinerings- og 
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samarbejdsst rukturer på beslutnings- og prakt isk niveau, der mest  

hensigtsmæssigt understøt ter gennemførelsen af Vestebroplanen og en 

posit iv udvikling i bydelen.  

Som et  led i styrkelsen af koordineringen og samarbejdet  opfordrer 

Sundhedsrummet og Café D også t il, at  der udvikles et  overordnet  

værdisæt for den samlede indsats. Det  vil styrke samarbejdet  og 

koordineringen betydeligt , hvis der kan skabes fælles menneskesyn, 

fælles værdier og fælles mål for indsatsen på tværs af Polit i, kommunale 

aktører, NGO´re, erhvervsdrivende, beboere mv.  

Sundhedsrummet og Café D betragter det  som posit ivt , at  man ønsker at  

styrke brugerinddragelsen i indsatsen. Sundhedsrummet og Café D´s 

opfat telse er, at der bl.a. er store potent ialer i, at den enkelte er med t il 

at  udvikle og gennemføre løsninger, som vedrører egen t ilværelse. Vi 

har nogle erfaringer, men generelt  er metodeudviklingen i Danmark 

sparsom i forhold t il udvikling af brugerinddragelsen på udsat teområdet . 

Sundhedsrummet og Café opfodrer t il, at  der i forbindelse med 

Vesterbroplanen sættes endnu mere fokus på nytænkningen i og 

afprøvningen af metoder t il inddragelse af brugerne i indsatsen 

kulturelt , socialt , beskæft igelsesmæssigt , sundhedsmæssigt  mv.  

Sundhedsrummet og Café D ser frem t il samarbejdet  om 

gennemførelsen af Vesterbroplanen.  

Ivan Christensen, Projekt leder Sundhedsrummet og Café D 
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Foreningen Dugnad 
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Supplerende vil Dugnad Vesterbro gerne tilføje følgende til tidligere 
fremsendte høringssvar: 
 
  
Dugnad Vesterbro hilser Vesterbroplanen velkommen og er glade for 
at Københavns kommune tager ansvar for løsning af Vesterbros 
narkoproblemer og  både ifht processen omkring udarbejdelsen af 
planen og ved denne høringsproces tager lokalområdet med på råd. 
  
 Dugnad Vesterbro står naturligvis til rådighed i den videre proces 
bpåde ifht. planen og ifht arbejdet med at skabe bedre forhold for 
stofbrugere i samarbejde med andre aktører på området i den fælles 
bestræbelse på at løse Vesterbros narkoproblemer. 
  
Dugnad Vesterbro er interesseret i på bedste vis at bidrage til 
løsninger på dette område og indgå i alle relevante samarbejder og 
netværks, baggrudsgrupper og også som samarbejdspartner ifht. nye 
konkrete løsninger.  
  
Dugnad Vesterbro mener helt grundlæggende at nøglen til at håndtere 
og løse sociale problemer ifht stofbrugere på Vesterbo er at skabe 
bedre vilkår for denne gruppe  gennem at etablere en række 
forskellige tilbud.     
  
Skabelsen af bedre forhold for stofbrugerne på Vesterbro – er meget 
afgørende ifht. til at bedre situationen for og afhjælpe gener i 
lokalområdet – så stofbrugerne ikke er henvist til at opholde sig på 
gaden. 
  
Etablering af stofindtagelsesrum er her et væsentligt element - men det 
er vigtigt at etablere andre tilbud som kan fungere "indtil 
stofindtagelsesrummene kommer" - et tilbud som i bedste fald vil 
være mindst 1½ år undervejs. 
  
Det er Dugnad Vesterbros erfaring at lavtærskeltilbud a la Cafe D 
tiltrækker mange stofbrugere og har stor betydning både for 
stofbrugerne og for lokalområdet. Lavtærskeltibud al a  Cafe D 
tilbyder mad, toiletter og en cafe.  Alternativet er stofbrugernes ophold 
på gaden med alt hvad det indebærer af jammerlighed og gener for 
omgivelserne.  
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Det er imidlertidig også Dugnad Vesterbros opfattelse at kapaciteten i 
cafe D og lignende lavtærskeltilbud desværre er alt for lav og ikke 
modsvarer behovet. Derfor foreslår Dugnad Vesterbro at der åbnes en 
filial af cafe  D.  f.eks placeret på Ingerlsevsgade - som et forsøg - for 
på den måde at øge kapaciteten og smatidig aflaste området omkring 
Cafe D.  Placering på Ingerslevsgade ville samtidig kunne teste om det 
var en god beliggnehdd ifht. til etablering af et mere permaent tilbud - 
og som på sigt også kunne rumme et stofindtagelsestilbud.  
  
Dugnad Vesterbro foreslår at der etableres et fora/en gruppe/et 
netværk bestående af repræsentanter fra lokalområdet( indre 
Vesterbro) : foreninger, beboere, erhvervsdrivende som arbejder med 
løsninger og løsningsforlag ifht. Vesterbros narkoproblemer - disse 
interesser har tidligere været repræsenteret i den nu nedlagte 
følgegruppe for det tidligere cafe Dugnad - og der mangler aktuelt et 
fora for drøftelse af løsninger set udfra lokalområdets synspunkt og 
som leverer konstruktive løsningsorienterede input til forvaltning og 
politikere. 
  
Dugnad Vesterbro ser frem til den videre proces med vesterbroplanen 
og står naturligvis til rådighed for yderligere oplysninger og  indgår 
gerne i alle relevante sammenhænge og samarbejder i den fælles 
bestræbelse på at løse Vesterbros narkoproblemer. 
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M ændenes Hjem, Sundhedsrummet, Café D. og Vesterbrokoordinatoren 

Vesterbro-planen lægger op t il inddragelse af borgerne. Det er derfor vigt igt  

at  de borgere som anvender rusmidler (euforiserende stoffer) og opholder 

sig på Vesterbro inddrages i overvejelserne om en fremtidig indsats.  

Det er vigt igt  at  planen er med t il at  skabe rum, tolerance og værdighed for 

bydelens udstødte borgere. 

På den baggrund har M ændenes Hjem, Sundhedsrummet, Café D og 

Vesterbrokoordinatoren udarbejdet en undersøgelse med fokus på 

stofindtagelsesrum, hvor borgere, som anvender rusmidler gives mulighed 

for at  ytre sig om de ønsker og krav de måtte have t il et  stofindtagelsesrum. 

Undersøgelsen kan være med t il at  kvalificere de ønsker, behov og ideer, 

som denne gruppe af borgere har og som er vigt ige i den forsatte proces 

om en Vesterbroplan og opret telsen af et  stofindtagelsesrum. 

(Undersøgelsen er vedlagt sagen som særskilt  bilag) 
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Gadejuristen 
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M ændenes Hjems bestyrelse 

 

Efterhånden er det  10 år siden at  Borgerrepræsentat ionen vedtog at  gå 

ind for f ixerum. Alle ved at  lovgivning siden har forhindret  en egent lig 

opret telse af et sådant  rum. I Vesterbro-planen er benævnelsen det  i 

dag mere korrekte stofindtagelsesrum.  

Et  stort  f lertal i Socialudvalget , et  stort  f lertal af københavnerne og et  

stort  f lertal af Vesterbroerne går ind for at  vi skal have et  

stofindtagelsessrum.  

En af de svære diskussion er hvor skal det  ligge på indre Vesterbro?  

Stedet  skal; ligge relat ivt  tæt  på Hovedbanegården, der skal være et  

større antal kvadratmeter, der skal kunne modtages mange gæster pr. 

dag, der skal tages hensyn naboer og specielt  hensyn t il f .eks. 

børneinst itut ioner o. lign. M ændenes Hjem har i Vesterbro-bladet  og 

overfor Socialforvaltningen peget  på en række steder på Indre 

Vesterbro, som ville kunne indgå i drøftelserne om en placering.( Se 

bilag 1.)  

Et  andet  element , som er lige så vigt ig som placering er indhold; Det  er 

ikke kun de fysiske rammer, som skal være gode. Indholdet  skal også 

imødekomme de behov stofmisbrugerne har for indtagelse af rusmidler.  

For M ændenes hjem betyder det  at  brugerne skal være mulighed for 

både at  ryge og injicere sine rusmidler. Kapaciteten skal være sådan at  

der ikke opstår ventet ider og der skal ikke være brugerbetaling for at  

benyt te t ilbuddet .  

For M ændenes Hjem er det  samt idig vigt igt  at  fagligheden er i orden. . 

Der skal være t ilknyt tet  et sundhedst ilbud og der skal være mulighed for 

socialrådgivning på stedet  og akut te hvilepladser..  

M edarbejderne skal have mulighed for uddannelse, undervisning og 

supervision  

M ændenes Hjem er posit ive for at  gå ind i nærmere drøftelser af en 

placering og en udformning af et  stofindtagelsesrum på Vesterbro.  

På vegne af M ændenes Hjems bestyrelse  

Robert  Olsen  

M ændenes hjem  
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Bilag 1.  

Den svære diskussion  

Af Robert  Olsen, forstander M ændenes Hjem  

M ichael Lodberg Olsen har med sit  private ” f ixerum”  igen kickstartet  en 

nødvendig diskussion om hvor, hvornår og hvordan Vesterbro skal 

håndtere bydelens narkot ikaproblemer. Desværre har diskussionen 

meget  handlet  om at  være for eller imod M ichael Lodberg Olsen og hans 

projekt . Diskussionen burde måske handle om, hvor skal man placere et  

f ixerum eller et  stofindtagelsesrum på Vesterbro, når der bliver 

mulighed for det te.  

Efterhånden er det  10 år siden at  Borgerrepræsentat ionen vedtog at  gå 

ind for f ixerum. Alle ved at  lovgivning siden har forhindret  en egent lig 

opret telse af et sådant  rum.  

Københavns kommunes socialudvalg har, som en del af Købehavns 

Kommunes misbrugsstrategi, udarbejdet  en Vesterbroplan. Planen er t il 

høring frem t il den 1. maj 2011, hvorefter socialudvalget  skal vedtage en 

plan. Planen indeholder f lere elementer, men en central del af planen 

handler om opret telsen af et  stofindtagelsesrum på Indre 

Vesterbro.(Den samlede plan kan læses på Københavns kommunes 

hjemmeside under høringsportalen ” bliv hørt ” .)  

Et  stort  f lertal i Socialudvalget , et  stort  f lertal af københavnerne og et  

stort  f lertal af Vesterbroerne går ind for at  vi skal have et  

stofindtagelsessrum.  

M en den svære diskussion, som også M ichael Lodberg Olsens projekt  

tydeliggør er, hvor skal det ligge på indre Vesterbro?  

 

 

Stedet  skal; ligge relat ivt  tæt  på Hovedbanegården, der skal være et  

større antal kvadratmeter, der skal kunne modtages mange gæster pr. 

dag, der skal tages hensyn naboer og specielt  hensyn t il f .eks. 

børneinst itut ioner o.lign.  

For at  tage hul på denne diskussion vil jeg her give et  par konkrete bud 

på hvor i området  et  sådan stofindtagelsesrum kan ligge. Alle stederne 

ligger på Indre Vesterbro i det  området  hvor stofmisbrugerne er.  

Alle forslag har fordele og ulemper, men det  er blandt  andet  det  vi bliver 

nødt  t il at  diskutere i den kommende t id - specielt  set  i lyset  af at  

Købehavns Kommunes Vesterbroplan er t il høring lige nu.  

En gåtur rundt  på indre Vesterbro giver følgende muligheder for en 

placering af et  stofindtagelsesrum.  

Hvis vi starter gåturen ved Tietgtensbroen bag hovedbanegården, så 

kunne man forest ille sig at  det gamle posthus i Tietgensgade og arealet 

mellem postbygningen og banelegemet kunne være en mulighed.  
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Forsætter vi gåturen over Tietgtensbroen og går t il højre ned af 

Revent lowsgade kunne man godt  forest ille sig at  der i 

Hovedbanegårdens nuværende cykelforhandler var en mulighed for at  

f inde et  areal, som kunne benyt tes t il det te formål.  

Går vi videre op ad Istedgade kan man med en del fantasi også se en 

M ariakirke med en ny funkt ion.  

Længere ned af Istedgade drejer vi om hjørnet  t il Lille Istedgade, her 

ligger M ændenes Hjem. Her kunne de nuværende funkt ioner ændres og 

et  ny indhold skabes.  

Ude på Halmtorvet  kan vi først gå t il højre og stoppe ved Halmtorvet 17. 

Bygningen var allerede i spil i forbindelse med snakken om en flytning af 

Cafe Dugnad.  

Tilbage af Halmtorvet  og omkring hjørnet  t il Kvægtorvsgade og ind i 

gården ved Sundhedsrummet og Cafe D. Her kunne man med et  udvidet  

areal også finde en mulighed.  

Tilbage mod Tietgtensbroen drejer vi t il højre og går ud mod Dybbølsbro 

Stat ion. Hvis vi går et  stykke, f inder vi et  tomt autoværksted i 

Ingerslevsgade 90. Det  var måske en mulighed, selv om det  er lidt  langt  

væk.  

Rundturen viser, at  det  er svært  og det  er helt  sikkert , at  de som stadig 

læser, nu har rystet  på hovedet  mindst  en eller f lere gange af et  sted, 

som har været  nævnt . Nogen har måske rystet  på hovedet  hver gang.  

Alle placeringer vil have fordele og ulemper, nogen af stederne vil 

sikkert  være helt  umulige at  realisere, men på et t idspunkt  efter 

Vesterbroplanens høring og efter en forhåbent lig vedtagelse i 

folket inget  af de lovgivningsmæssige rammer for et  stofindtagelsesrum, 

så skal en placering findes.  

Vesterbroplanen er t il høring, så det  er nu processen er i gang. 
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Region H. 

 

Region Hovedstaden har gennemgået  materialet , der hovedsageligt  

fokuserer på de socialfaglige problemområder i forbindelse med 

stofmisbrug, prost itut ion mv., som f inder sted på Vesterbro.  

 

En mindre del af materialet  omhandler muligheden for at  samarbejde 

med Region Hovedstadens Psykiat ri i forhold t il målgruppen for 

rapporten, der t illige har psykiat riske lidelser. Ønsket  om samarbejde 

er formuleret  meget  generelt  i materialet . 

 

Region Hovedstadens Psykiat ri er naturligvis indst illet  på at  drøfte de 

nærmere rammer for samarbejdet  med Københavns Kommune, og er 

i tæt  dialog med kommunen om disse problemst illinger. 

 

Region Hovedstaden har ikke yderligere bemærkninger t il det  

fremsendte materiale.  

 

 

M ed venlig hilsen 

 

 

Torben Hyllegaard 

Chef for enheden for kommunesamarbejde 

Region Hovedstaden 
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Kultur- og Frit idsudvalget  
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København Polit i 
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Teknik- og M iljøudvalget  

 
Til Socialudvalget 
 
Med forbehold for godkendelse i Teknik- og Miljøudvalget den 30. 
maj 2011 fremsender Teknik- og Miljøforvaltningen følgende 
høringssvar til - en samlet plan for Vesterbro 

Teknik- og Miljøudvalget har med stor interesse læst 
Socialforvaltningens samlede plan for Vesterbro og anerkender, at der 
er et stort behov for at løse og afhjælpe de åbenlyse sociale 
udfordringer bydelen har med stofbrug/salg, prostitution og 
hjemløshed. Ligeledes anerkender Teknik- og Miljøudvalget, at der er 
brug for en tværkommunal indsats, hvis løsningen og afhjælpningen 
skal realiseres. Det er et vigtigt og relevant stykke arbejde, som planen 
repræsenterer, og Teknik- og Miljøudvalget hilser derfor en samlet 

plan for Vesterbro velkommen.  
 
Teknik- og Miljøudvalget har i dette høringssvar dels forholdt sig til 
de udfordringer, der er relevante for forvaltningens ressortområder og 
virke - mere specifikt renhold og bydesign. Men forvaltningen har 
også nogle overvejelser i forhold til den samlede plan for Vesterbro 
mere generelt samt kommentarer til det tværgående samarbejde i 
forbindelse med Vesterbroplanen.  
 

Kommentar til inddragelse af de øvrige forvaltninger i kommunen 
En samlet plan for Vesterbro indeholder bl.a. en handleplan, der 
opridser de fokusområder og aktiviteter, Socialforvaltningen mener, 
skal indgå, hvis målsætningerne i planen for Vesterbro skal realiseres. 
Det er tydeligt, at der lægges op til at flere forskellige forvaltninger, 
herunder Teknik- og Miljøforvaltningen, skal bidrage til realiseringen 
af planen.  
 
Teknik- og Miljøudvalget ser frem til samarbejdet, ikke mindst i lyset 
af de erfaringer, som forvaltningen har på områder omfattet af 
handleplanen. Særligt skal fremhæves, at Teknik- og 
Miljøforvaltningen i april 2011 fik tilsagn fra Socialministeriet til at 
gennemføre to områdefornyelser på Centrale Vesterbro i perioden 
2011-17. Ansøgningerne blev udarbejdet i 2010, i samarbejde med 
Socialforvaltningen og de øvrige forvaltninger i Københavns 
Kommune via Tværkommunalt Team og den tværkommunale 
styregruppe og har fokus på to målgrupper; udsatte borgere samt børn 
og unge.   
 
Endvidere varetager Teknik- og Miljøforvaltningen 
sekretariatsbetjeningen af de tværgående fora i Københavns 
Kommune (Tværkommunal styregruppe, Tværkommunalt Team og 
Borgmesterforum) og finder, at det havde været relevant at drøfte 
Vesterbroplanen i disse fora.  

02-05-2011 
 
Sagsnr. 
2011-36979 
 
Dokumentnr. 
2011-311373 
 
Sagsbehandler 

Thomas Lund 

NOTAT 
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Kommentar til fokusområdet Beboerdialog 
Socialforvaltningen har i handleplanen angivet beboerdialog som 
fokusområde. Dette fokus er positivt og lægger op til, at beboerne på 
Vesterbro, skal indgå aktivt i at gøre deres kvarter mere trygt og 
attraktivt. Teknik- og Miljøudvalget undrer sig dog i denne 
sammenhæng over, at planen ikke lægger op til konkret dialog med de 
udsatte.  
 
Det overordnede tema for områdefornyelserne på Centrale Vesterbro 
er demokrati og deltagelse med fokus på målgrupperne udsatte og 
børn og unge. Områdefornyelsesansøgningerne lægger sig tæt op af de 
udfordringer Vesterbro Lokaludvalg også har identificeret i 
bydelsplanen for Vesterbro/Kgs. Enghave 2010. Det er Teknik- og 
Miljøforvaltningens og Vesterbro Lokaludvalgs vurdering, at der på 
Vesterbro er et demokratisk underskud, hvor de mange udsatte der bor 
og/eller dagligt opholder sig på Vesterbro ikke bliver hørt og 
inddraget i forhold til f.eks. byudviklingen. I en samlet plan for 

Vesterbro lægges der alene op til at høre beboere via orientering i 
lokale medier og dialogmøder, kommunikations- og 
inddragelsesformer, der ikke umiddelbart appellerer til andre grupper, 
end dem der sædvanligvis bliver hørt.  
 

Kommentar til fokusområdet Bydesign 
I forbindelse med den kommende områdefornyelse på Centrale 
Vesterbro, har Teknik- og Miljøforvaltningen i tæt samarbejde med 
Vesterbro Lokaludvalg gennemført et forprojekt på Centrale 
Vesterbro. Formålet med dette projekt har bl.a. været at afdække 
aktører og netværk i kvarteret, som arbejder med områdefornyelsens 
målgrupper henholdsvis børn og unge samt udsatte. Yderligere skulle 
forprojektet også bidrage med mere viden om målgrupperne samt 
deres færden og ophold i kvarterets byrum. En af de ting Teknik- og 
Miljøforvaltningen via forprojektet har erfaret er, at den udvikling 
Indre Vesterbro har gennemgået de sidste 15-20 år, hvor stadig flere 
byrum forskønnes, belyses, gårde aflåses, bagsider og skumle hjørner 
elimineres betyder, at udsatte i stigende grad bevæger sig ud af Indre 
Vesterbro og i stedet tager ophold andre steder som f.eks. Centrale 
Vesterbro, Kødbyen og parkeringshuset i Kødbyen, omkring 
Ingerslevsgade osv. At skubbe de udsatte ud af kvarteret løser ikke 
deres situation og fjerner ikke årsagerne til, at de er havnet i elendige 
og ydmygende omstændigheder. I stedet spredes problemet og bliver 
mindre synligt for alle andre, men ikke mindre tilstedeværende og 
akut for de udsatte.  
 
Områdefornyelserne på Centrale Vesterbro har det klare mål, at der 
skal skabes byrum i kvarteret, hvor også de udsatte kan føle sig 
velkomne. Byrum hvor forskellige grupper kan eksistere side om side 
og på den måde være i berøring med hinanden. At etablere sådanne 
byrum kræver naturligvis, at også de udsatte inddrages. Forprojektet 
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har i denne forbindelse afdækket, at socialt udsatte har præcis de 
samme forventninger og ønsker til byens rum, som alle andre 
herunder, at byrummene er trygge, har byinventar der appellerer til 
socialt samvær, at der er adgang til toiletter - også for kvinder og at 
der er adgang til vand og affaldshåndtering. Teknik- og Miljøudvalget 
ser frem til et samarbejde mellem Teknik- og Miljøforvaltningen og 
Socialforvaltningen omkring udviklingen af byrum med plads til alle.  
 
Kommentar til fokusområderne Toiletforhold og Renhold  
Teknik- og Miljøudvalget anerkender, at der er udfordringer i forhold 
til toiletforholdene på Vesterbro ikke mindst i forhold til udsatte.  
 
Forprojektet for områdefornyelsen på Centrale Vesterbro har vist, at 
der særligt er nogle forhold omkring udsatte kvinders tryghed i 
byrummene, ikke mindst i forbindelse med toiletbesøg. Hvis kvinder 
er henvist til at forrette deres nødtørft i det offentlige rum, er de 
særligt sårbare og i reel risiko for overgreb.  
 
Teknik- og Miljøudvalget anerkender ligeledes, at der på Vesterbro er 
behov for en fleksibel og målrettet renholdningsindsats i forhold til 
indsamling af brugte kanyler.  
 
En styrket indsats i forhold til indsamling af kanyler samt en 
opgradering af toiletforholdene i kvarteret kan dog først iværksættes, 
hvis der findes nye midler.  
 
Kommentar til fokusområdet Prostitution 

Teknik- og Miljøudvalget synes, at det er positivt, at 
Socialforvaltningen også har valgt prostitution som fokusområde i en 

samlet plan for Vesterbro. Der kunne dog peges på, om man ikke i 
tillæg til fokuset på de prostitueredes generende adfærd, også burde 
adressere aspekter omkring efterspørgslen på prostituerede.  
 
I tillæg kunne man også inddrage de bordelprostituerede på Vesterbro 
i en samlet plan for Vesterbro. De bordelprostituerede udviser måske 
ikke den samme generende adfærd, som de gadeprostituerede, men 
deres tilværelse er lige så kummerlig.  
 
Via forprojektet på Centrale Vesterbro har Teknik- og 
Miljøforvaltningen erfaret, at der er omkring 30 aktive bordeller på 
Vesterbro, der bemandes af thaikvinder (150-200 prostituerede), som 
arbejder i 24 timers skift. Mange af kvinderne kommer stort set ikke 
ud af bordellerne, og skal hele tiden stå til rådighed for evt. kunder. 
Bordellerne har til huse i ejerforeninger, andelsforeninger og i private 
udlejningsejendomme, nogle steder med beboernes accept og velvilje 
andre steder det modsatte. Teknik- og Miljøudvalget mener derfor, at 
en særlig indsats der problematiserer tilstedeværelsen af bordeller i 
kvarteret er påkrævet og bør indgå i en samlet plan for Vesterbro.  
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Kommentar til fokusområderne Stofindtagelsesrum og Transitrum 

Teknik- og Miljøudvalget bemærker Socialforvaltningens ønske om at 
oprette stofindtagelsesrum og transitrum på Vesterbro. Det er 
udvalgets ønske, at forholdene for kvarterets udsatte forbedres og 
henviser til, at Københavns Kommune i 2008 rettede henvendelse til 
daværende sundhedsminister omkring mulighederne for oprettelse af 
stofindtagelsesrum. 
  
Pt. er der ikke lovhjemmel til at oprette hverken stofindtagelsesrum 
eller transitrum, og Teknik- og Miljøudvalget savner i en samlet plan 

for Vesterbro, initiativer fra Socialforvaltningen, som kan afhjælpe 
den aktuelle kaotiske og uværdige situation stofbrugere og illegale 
indvandrere pt. befinder sig i.  
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